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Rychlá železnice vyjde 
na půl bilionu

Pokud se stát pustí do stavby 
rychlostních tratí, svezou se 
na nich Češi nejdříve v roce 
2035. Jen páteř vysokorych-
lostní sítě v délce asi 600 ki-
lometrů vyjde nejméně 
na 500 miliard korun. str. 2

Praha má problém 
s tendrem na bikesharing
Výběr městského poskyto-
vatele sdílených jízdních kol 
skřípe. Úřad pro ochranu 
hospodářské soutěže dal 
zatím nepravomocně 
za pravdu projektu Rekola, 
který tendr napadl z pozice 
neúspěšného uchazeče. str. 3

Hyundai hlásí  
rekordní rok
Jihokorejská společnost 
Hyundai loni vyrobila 
ve svém závodě v Nošovi-
cích 358 400 aut, nejvíce 
v historii. Meziročně to bylo 
o 4,7 procenta více. str. 5

Krátce

Foto Profimedia.cz

ANO není  
žádná levice
ČSSD a ANO čeká  
klasický střet levice  
s pravicí, říká šéf  
sněmovny Jan Hamáček.

ROZHOVOR
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Lapen  
ve vlastní síti
Babišovy firmy Penam 
a Vodňanská drůbež 
zkusily vyzrát na přísnou 
evidenci tržeb. Neuspěly.

BYZNYS
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JAN ŠVANCARA:
Železnice je alternativní ves-
mír, kde potkáte opožděného 
Einsteina, Husa s minibarem, 
skřípějícího Smetanu či čar-
dáš s oddílem jen pro dámy.

twitter.com/e15news

Inflace  
zrychlila,  
koruna  
může  
posílit

Ceny v eurozóně vzrostly v prosinci o 1,1 procenta, 
nejvíce za poslední tři roky. Nejrychleji přitom 

stoupají ceny v Německu, inflace by se tedy 
mohla do Česka přelít podstatně rychleji, než 

se čekalo. Česká národní banka tak má o důvod 
více, proč ukončit devizové intervence dříve než 

v pololetí letošního roku, jak dosud avizovala. 
TRHY & SVĚTOVÁ EKONOMIKA / str. 6
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Došli černoši
Pro některé spoluobčany to možná za-
čátkem nového roku bude asi šok, ale žijeme 
v 21. století. Asi tak by šlo parafrázovat galantní 
odpověď správců facebookového profilu řetězce 
Lidl v Česku, který nespokojeným zákazníkům 
musel vysvětlovat, proč vlastně umístili na re-
klamní leták v Česku černocha.

Rozhořčenost zákaznického pléna asi půjde 
slepě hodit na tradiční český latentní rasismus, 
který po čtyři dekády pěstovali rudí političtí 
bratři. Možná by šlo i celkem beztrestně pliv-
nout směrem k multikulturním aktivistům, kte-
ří posledních několik let štvou už i ty liberálně 
smýšlející jedince. 

Podle mě je však problém někde úplně jin-
de – čeští bojovníci ve frontách na zboží totiž 
mají s řetězci obecně špatné zkušenosti. Věčně 
je tam totiž pořád něco drahé, nekvalitní, 
a hlavně: není to skladem! Chápu tedy fru-
straci z toho, že mezi regály nešlo nalézt toho 
slibovaného mouřenína, který měl být použit 
na tradiční, hezké, české Tři krále!

A mimochodem, jeden z nejlepších vtipů k to-
muto tématu včera vyplodili marketéři také jed-
noho barevného, k němuž poslední dobou plyne 
rovněž mnoho nenávistných projevů: zeleného 
Alzáka. Také s Černochem na letáku a nabídkou 
hitovek Karla Černocha, doufejme, vyrazili dech 
posledním tupým řvoucím rasistům.

n Pokud se stát pustí 
do výstavby rychlostních 
tratí, svezou se na nich 
Češi nejdříve v roce 2035.

Jan Šindelář

Stát bude muset v příštích 
letech investovat stovky 
miliard korun, pokud bude 
chtít alespoň trochu srovnat 
krok s moderním železničním 
světem. Vyplývá to z materiálu 
ministerstva dopravy k vysoko-
rychlostní železnici, který má 
deník E15 k dispozici. 

Dokument naznačuje nejen 
náklady, ale třeba i jízdné 
v superrychlých vlacích. To by 
se například mezi Prahou a Br-
nem mělo pohybovat na úrovni 
257 korun, což je zhruba stejně 
jako základní jízdné v dnešním 
vlaku. Další čísla už jsou ale 
o poznání hůře představitelná. 
Jen páteř vysokorychlostní 
železnice v délce zhruba šest 
set kilometrů vychází při stříz-
livém odhadu na 500 miliard 
korun, při zahrnutí rezervy 
na pokrytí rizik se účet vyšplhá 

na téměř 650 miliard v cenách 
loňského roku. To je v průměru 
více než miliarda na kilometr. 

Za to by se postavily rych-
lotratě mezi Prahou a Dráž-
ďany, Prahou a Brnem plus 
několik kratších úseků, napří-
klad tunel z Prahy do Berouna 
a trať z Ostravy do Přerova. 
Nejdražší by přitom byla 
přestavba pražského uzlu, kde 
náklady na jeden kilometr 
činí čtyři miliardy, přestavět 
by se musel i uzel Brno. 
Za klíčové označuje 
studie spojení mezi 
Prahou a Brnem, 
první na řadě by 
ale byla vysoko-
rychlostní trať 
z Prahy do Lo-
vosic. Ta v doku-
mentu slouží jako 
modelový příklad. 

V příštích dvou le-
tech by měla být dokon-
čena studie proveditelnosti, 
první cestující by se pak svezli 
kolem roku 2035. To ukazuje 
na neustálé oddalování plánů 
na výstavbu vysokorychlostní 
železnice v tuzemsku, neboť 

zmíněný úsek je zahrnut do zá-
kladní evropské sítě, která má 
být hotova do roku 2030. Mi-
nisterstvo zároveň poukazuje 
na fakt, že na rozdíl od dálnic 
dostává vysokorychlostní trať 
smysl až v okamžiku úplné-
ho dokončení mezi cílovými 
městy. 

Úřad navíc důsledně pracuje 
s pojmem rychlá spojení, což je 
mix plnokrevných vysokorych-

lostních tratí pro rychlosti 
přes 300 kilometrů 

v hodině (zmíněná 
páteř), běžných 

nových tratí pro 
dvousetkilome-
trovou rychlost 
(například 
Brno–Přerov) 

a vylepšených 
dnešních tratí. 

Dokumentem 
by se měla v břez-

nu zabývat vláda. 
„Tento dokument by nás měl 

posunout k tomu, že se stát 
ke stavbě nových tratí poprvé 
jasně přihlásí a přejde od teorií 
k jejich reálné přípravě,“ sdělil 
deníku E15 ministr Dan Ťok.

Rychlá železnice 
vyjde na půl bilionu

Protagonisté dne

Martin GILLAR

GENERÁNÍ ŘEDITEL DPP

Andrej BABIŠ

MINISTR FINANCÍ

Ivan ROGERS

BRITSKÝ VELVYSLANEC PŘI EU

Zavedení systému sdílených kol 
v Praze hrozí opět odklad, kvůli 
odvolání firmy, kterou DPP vyřadil 
z výběrového řízení. 

str. 3

Svedl souboj sám se sebou. 
Specializovaný finanční úřad zarazil 
dvojici Babišových firem využít 
zjednodušené evidence tržeb.

str. 4

Za jeho rezignaci na svou funkci  
stálo znechucení nad postojem 
britské vlády, která nechtěla slyšet 
nepříjemné pravdy o brexitu.

str. 8

Zápisník  
Marka Schwarzmanna

Na  
v průměru 

více než  

miliardu
vyjde kilometr 

stavby páteřní části 
vysokorychlostní 

železnice.

ZATÍM JEN SEN. Podobní krasavci se budou na českých kolejích prohánět nejdříve za dvacet let. Na snímku 
italský vlak Frecciarossa 1000 stavěný pro rychlost až 400 kilometrů v hodině.
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n Sobotkův kabinet 
má k dispozici téměř 
dvaašedesát miliard 
korun. Představy 
o tom, jak utratit his-
toricky nejvyšší sumu, 
se však diametrálně 
různí. Rozhodnutí 
musí padnout nejpoz-
ději do konce dubna.

Jana Havligerová

Radost z rekordního rozpoč-
tového přebytku za loňský 
rok nejspíš nevydrží vládním 
stranám příliš dlouho. Doha-
dy o tom, jak nabyté miliardy 
použít, budou ve volebním 
roce urputné. Vize ministra 
financí Andreje Babiše (ANO) 
je na hony vzdálená před-
stavám premiéra Bohuslava 
Sobotky (ČSSD) i lidovců. 

Šéf státní kasy už poněko-
likáté zopakoval, že přebytek 
by měl sloužit k oddlužování 
státu, a poslanci jeho hnutí 
zřejmě budou stát za ním. 
„Pro nás jako pro ANO a pro 
ministerstvo financí je užití 
jednoznačné – umořit tím 
část státního dluhu a v pod-

statě tím vyplatit dluhopisy 
roku 2017,“ říká místopřed-
seda ANO Jan Volný. Ten je 
zároveň místopředsedou vliv-
ného rozpočtového výboru, 
který bude dávat sněmovně 
doporučení, jak o vládním 
návrhu státního závěrečného 
účtu hlasovat. 

Vláda musí návrh dolní 
komoře parlamentu předložit 
do 30. dubna. Pokud státní 
závěrečný účet obsahuje pře-
bytek, Poslanecká sněmovna 
rozhodne 
o jeho použití 
na základě 
návrhu vlády. 
Když poslanci 
odhlasují, že 
se přebytek, 
případně jeho 
část použije 
k financo-
vání výdajů 
státního rozpočtu v běžném 
rozpočtovém roce, stanou 
se tyto prostředky příjmem 
státní kasy. To je možnost, 
kterou by chtěl využít pre-
miér. Z přebytku za loňský 
rok chce odstranit schválený 
šedesátimiliardový deficit pro 
letošní rok. 

V podstatě to znamená, že 
sociální demokracie by moh-

la prosadit dlouho plánova-
né záměry, například vyšší 
valorizaci důchodů či někte-
rých sociálních dávek, větší 
podporu matek samoživite-
lek anebo rozšíření přídavků 
na děti. Hospodaření státu 
by přesto mohlo být na konci 
roku vyrovnané. Podporu by 
ČSSD mohla najít u lidovců. 
I ti hodlají alespoň část pře-
bytku utratit, jejich priority 
jsou ale jiné, jde jim hlavně 
o investice, které by zlep-

šily životní 
podmínky 
na venkově.

Proti tomu, 
aby peníze 
z rozpočtové-
ho přebytku 
šly spíše 
na investice 
než na umo-
ření části 

státního dluhu, v podstatě 
nic nenamítají ani ekonomo-
vé. Nahrávají tomu příznivé 
okolnosti – stát si půjčuje 
peníze za záporný úrok, níz-
ká je i nezaměstnanost. Do-
poručují ale, pokud nebudou 
připraveny infrastrukturní 
stavby, například investovat 
třeba do vyšších platů pro 
učitele.

n Zavedení funkční-
ho sdílení kol zdrží 
odvolání odmítnuté-
ho uchazeče o provo-
zování systému.

Adéla Čabanová

Dlouho očekávaný výběr 
oficiálního městského 
poskytovatele sdílených 
jízdních kol skřípe. Úřad pro 
ochranu hospodářské soutě-
že dal zatím nepravomocně 
za pravdu projektu Rekola, 
který jej napadl z pozice ne-
úspěšného uchazeče. Deníku 
E15 to potvrdily Dopravní 
podnik Praha i Rekola.

„Proti zrušujícímu roz-
hodnutí ÚOHS byl ze strany 
dopravního podniku podán 
rozklad. Do pravomocného 
ukončení výběrového řízení 
se nebudeme více vyjadřo-
vat,“ uvedla Aneta Řehková 
z tiskového oddělení praž-
ského dopravního podni-
ku. Zakázka dopravního 
podniku měla Praze přinést 
moderní systém sdílení 
kol provázaný s městskou 
hromadnou dopravou. 

„Praha ušetří sto milionů 
korun,“ reagoval zakladatel 
Rekol Vítek Ježek. Hlavní 
město podle něj tuto částku 

totiž vůbec investovat 
nemusí, z jeho pohledu 
stejnou službu poskytují 
Rekola i bez dotace. Rekola 
v Praze fungují tři roky 
a za loňský rok zaznamena-
la 55 tisíc výpůjček. 

Do Rekol nedávno vložil 
svůj kapitál někdejší spolu-
zakladatel Mall.cz Ondřej 
Fryc prostřednictvím svého  
fondu Spread Capital. Tato 
podpora kromě inovací také 
umožnila Rekolům zakázku 
u antimonopolního úřadu 
napadnout.

Zakázka počítá s 50 mi-
liony korun na vybudování 
a po dobu pěti let s dalšími 
10 miliony ročně na provoz. 
Většina investičních nákla-
dů má padnout na speciální 
parkovací stojany. Ty ale 
systém Rekol vůbec nevy-
užívá, a i proto nesplnil 
kvalifikační kritéria.

O zakázku na pražský 
bikesharing se hlásí společ-
nost BigBoard, největší po-
skytovatel billboardových 
ploch, se svým projektem 
Velonet nebo česká společ-
nost Homeport, která má 
zkušenosti s bikesharingem 
v 16 městech v zahraničí, 
ve spolupráci s Eltodo. Bi-
kesharing využívá zhruba 
650 měst po celém světě.

Koalici čeká bitva 
o rozpočtový přebytek

Praha má problém 
se zakázkou 
na bikesharing 

PRAHA  www.E15.cz | 3 |

Dohady o tom, jak 
nabyté miliardy 
použít, budou 
ve volebním roce 
urputné.

V PŘÍŠTÍM ROCE by Česká republika mohla podat žádost 
o nominaci vinohradského kostela Nejsvětějšího srdce Páně 
jako památky na seznam světového dědictví UNESCO. Chrám 
nyní prochází rekonstrukcí, která by měla skončit do tří let.

PRESTIŽNÍ PAMÁTKA
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Babiš čelí trestnímu 
oznámení 
Trestní oznámení kvůli 
tomu, že před více než čtyř-
mi lety odkoupil dluhopisy 
své společnosti Agrofert, 
podala na vicepremiéra 
Andreje Babiše (ANO) 
osoba s německy znějícím 
jménem, napsalo Echo24. 

Státním podnikům asi 
zůstane odškodnění
Senát patrně odmítne 
novelu, podle níž by stát 
měl přestat platit svým 
organizacím spravujícím 
státní pozemky odškodnění 
za to, že jejich hospodaření 
je omezováno ochranou 
přírody. Doporučil mu to 
výbor pro veřejnou správu 
a životní prostředí. /čtk/

Krátce

Osvobození trojice bývalých 
vysoce postavených úředníků 
ze sekce pro české předsed-
nictví EU, které obžaloba 
vinila v tzv. kauze ProMoPro, 
je pravomocné. Včera o tom 
rozhodl pražský vrchní soud. 
Odvolací senát zároveň stano-
vil, že do vězení půjde všech 
sedm obžalovaných podni-
katelů – zpřísnil totiž trest 
Václavu Čadovi, který jako 
jediný původně odešel od sou-
du s podmínkou. Nejpřísněji 
potrestaným zůstal jednatel 
ProMoPro Jaroslav Veselý, 
který si má odpykat devět let 
odnětí svobody.

ProMoPro získalo v roce 
2008 od Úřadu vlády bez 
výběrového řízení zakázku 

na zajištění audiovizuální 
techniky při českém předsed-
nictví. Veselý pak podvodně 
předkládal k vyúčtování i fak-
tury za smyšlené služby. Další 
odsouzení muži převáděli ne-
legálně získané peníze na jiné 
firmy. Státu tak vznikla škoda 
v řádu stamilionů korun.

Kvůli zadání zakázky čelili 
obžalobě ze zneužití pravo-
moci a porušení povinnosti 
při správě cizího majetku 
někdejší šéfka předsednické 
sekce Jana Hendrichová, práv-
ník David Mlíčko a diplomat 
Radomír Karlík. Městský 
soud v Praze je už předloni 
označil za „obětní beránky“, 
kteří k trestné činnosti neměli 
žádný motiv. /čtk/

Soud potvrdil tresty  
v kauze ProMoPro
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n Specializovaný 
finanční úřad nepovo-
lil dvěma podnikům 
z holdingu Agrofert 
přechod do jednodušší 
elektronické eviden-
ce tržeb. O výjimku 
usilovaly pro pojízdné 
pekařské a drůbežář-
ské prodejny. 

Daniel Novák

Velkopekárna Penam a spo- 
lečnost Vodňanská drůbež 
ze skupiny Agrofert ministra 
financí Andreje Babiše (ANO) 
požádaly Specializovaný 
finanční úřad o možnost 

vyhnout se elektronické 
evidenci tržeb v reálném čase. 
Výjimka měla platit pro řidiče 
čtyř set pekařských vozů 
a pojízdnou prodej-
nu s drůbežím 
masem.

„Požadovat 
vystavování 
dokladů po ři-
dičích jde 
daleko nad 
rámec jejich 
kvalifikace 
a pracovních po-
vinností. Alterna-
tivou by byly význam-
né investice do školení řidičů 
či přijetí kvalifikovanějších 
zaměstnanců, což by však 
významně dopadlo na hospo-
dárnost společnosti,“ uvedl 

Penam v žádosti, jejíž text má 
deník E15 k dispozici. 

Pekárna rovněž argumen-
tovala, že příjem hotovosti 

se zpravidla děje brzy 
ráno a často bez 

přítomnosti 
zákazníka. Řidič 
jen na dohod-
nutém místě 
složí přeprav-
ky s pečivem 

a vezme si obál-
ku s hotovostí. 

Časové a finanční 
náklady spojené 

s on-line operací 
na místě vykládky rohlíků 
a chleba by navíc podle Pena-
mu byly nepřiměřené k cel-
kovým hotovostním tržbám 
pekárny. Měsíčně činí dvacet 

milionů korun, zatímco bez-
hotovostně utrží za stejnou 
dobu tři sta milionů.

Podobné důvody pro 
zařazení do zjednodušeného 
režimu EET uvedla společnost 
Vodňanská drůbež. Na roz-
díl od stovek aut Penamu se 
v jejím případě týká problém 
s evidencí jediné pojízdné 
prodejny. Ta se podle firmy 
často pohybuje v oblastech, 
kde je špatné internetové 
připojení.    

„Jediné, o co nám šlo, jsou 
pojízdné prodejny. V souladu 
se zákonem jsme požádali 
o zjednodušený režim nikoli 
pro celou firmu, ale pouze pro 
konkrétní pojízdné prodejny,“ 
sdělil mluvčí Agrofertu Karel 
Hanzelka. 

Přísná verze EET platí 
dál i pro Babišovy firmy

Pekárny Penam  
utrží v hotovosti

20
milionů korun měsíčně. 

Bezhotovostní tržby  
činí 300 milionů. 

Ve zjednodušeném režimu 
elektronické evidence 
tržeb nemusí firma odesílat 
informaci o přijaté platbě 
okamžitě. Stačí, když je 
pošle do pěti dnů. Stejně tak 
nemusí na vydané účtence 
uvádět takzvaný fiskální 
identifikační kód. Povolení 
pro tento jednodušší režim 
uděluje finanční úřad. Týkat se 
může například horských chat 
z lokalit bez internetu.    

Zjednodušená 
elektronická evidence

mBanka zvýšila zisk 
téměř o dvě třetiny
Bance mBank za tři čtvrtletí 
loňského roku stoupl zisk 
před zdaněním meziročně 
o 113 milionů na 300 milionů 
korun. Čisté výnosy vzrostly 
o 192 milionů na 776 milionů 
korun. Banka zahájila pro-
voz v Česku na podzim 2007, 
ke konci září měla 617 tisíc 
klientů.

Central Group prodal 
o čtvrtinu více bytů
Developer Central Group 
loni prodala 1243 nových 
bytů zhruba za 5,2 miliardy 
korun. Počet prodaných bytů 
meziročně vzrostl téměř 
o čtvrtinu a hodnota o 48 
procent. Z developerů, které 
ČTK oslovila, je to nejvyšší 
počet. Celkově by letos de-
velopeři měli v Praze prodat 
6500 bytů, meziročně o pět 
procent více.

Dopravci nestíhají rychlý 
růst on-line trhu
Internetové obchody v před-
vánoční nákupní sezoně 
čelily zvýšené kritice zákaz-
níků kvůli zboží doručova-
nému až se čtrnáctidenním 

zpožděním. Část z nich chce 
proto změnit přepravní 
službu. Dopravci nestačí 
rychlému růstu on-line trhu, 
scházejí jim řidiči. Během 
nejsilnějších dnů vánoční se-
zony, tedy 12. a 13. prosince, 
dostaly e-shopy přes milion 
objednávek.

Škoda dosáhla v Česku 
nejvyššího prodeje
Mladoboleslavská automo-
bilka Škoda Auto zvýšila 
loni na domácím trhu prodej 
o více než jedenáct procent, 
když přesáhl 82 tisíc vozů. 
Překonala tak dosavadní 
rekord z roku 2015, kdy 
prodala o osm tisíc automo-
bilů méně. Údaje o celém 
trhu zveřejní Svaz dovozců 
automobilů dnes.

Billa zvedla platy 
průměrně o pět procent
Supermarkety Billa se do-
hodly s odbory, že letos zvýší 
mzdy meziročně v průměru 
o pět procent. Kolektivní 
smlouva zahrnuje také be-
nefity jako mzdové příplat-
ky, odměny a příspěvky 
na stravování. Průměrnou 
výši platů ale Billa nezveřej-
nila. /čtk/

Krátce

Oba Babišovy podniky ale 
u finančního úřadu narazily. 
Žádosti zamítl. Penamu úřed-
níci doporučili pořízení cent-
rálního evidenčního zařízení, 
které řidiče předem vybaví 
vytištěnými a zaevidovanými 
účtenkami. U Vodňanské drů-
beže úřad poznamenal, že se 
pojízdná prodejna jistě pohy-
buje i v oblastech s fungujícím 
internetem. Údaje o tržbě se 
odešlou okamžitě poté, co se 
zařízení znovu připojí.   

ČESKÉ AEROLINIE TRAVEL SERVICE koupí od amerického výrobce Boeing dalších pět letou-
nů B737 MAX poslední generace známého stroje pro kratší a střední tratě.  Celkem tak objednaly 
už třicet těchto letadel, z nichž první dorazí za rok, poslední v roce 2023. Flotila Travel Servisu 
pak bude sestávat z pěti desítek strojů, čímž se vyrovná Českým aeroliniím z doby prezidentová-
ní Jaroslava Tvrdíka před více než deseti lety.  Více E15.cz

FLOTILA BOEINGŮ ROSTE
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http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/travel-service-kupuje-dalsich-pet-letounu-flotilou-se-vyrovna-tvrdikovym-csa-1327337
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n Vysoce patogenní 
nemoc drůbeže po-
stihla dva malochovy. 
Velkochovatelé věří, 
že se k nim nerozšíří. 

Adéla Čabanová

Veterináři prokázali výskyt 
agresivního kmene ptačí 
chřipky v malochovech 
drůbeže ve dvou jihomo-
ravských regionech. Šéfka 
Českomoravské drůbežářské 
unie Gabriela Dlouhá se ale 
poklesu zájmu o drůbeží 
maso neobává. „Doufáme, 
že do velkochovů se nákaza 
nedostane,“ uvedla. 

Ve velkochovech je nižší 
riziko nákazy, protože jsou 
uzavřené a drůbež nepřichá-
zí do styku s volně žijícími 
ptáky. Kdyby se spotřebitelé 
chovali racionálně, mohl by 
se podle Dlouhé dokonce 
zvýšit zájem o drůbež z vel-

Drůbežáři se ptačí chřipky nebojí

Němečtí farmáři kvůli výskytu agresivního kmene ptačí chřipky 
vybili od listopadu přes čtvrt milionu kusů drůbeže. Nejpostiženější 
je Dolní Sasko, kde byl virus potvrzen v jedenácti, převážně krůtích 
velkochovech. Nakažlivý chřipkový vir H5N8 se v posledních 
měsících šíří v mnoha evropských zemích. V Bulharsku do čtvrtka 
vybijí přes 110 tisíc kusů drůbeže, hlavně kachen. V tuzemsku řádila 
vysoce patogenní ptačí chřipka naposledy v roce 2007. Bylo vybito 
přes 171 tisíc kusů drůbeže ve velkochovech a 1900 kusů domácí 
drůbeže. Na náhradách stát vyplatil padesát milionů korun. 

Evropa likviduje krůty  
a kachny po statisících

PRÁVĚ V PRODEJI

POLITICI NÁM LŽOU
UNIKÁTNÍ FAKTA O PROPOJENÍ MIGRACE A TERORISMU

260575/201 inzerce

Automobilka 
Hyundai hlásí 
rekordní rok 
Jihokorejská společnost 
Hyundai loni vyrobila 
ve svém závodě v Nošovi-
cích 358 400 aut, nejvíce 
v historii. Meziročně to 
bylo o 4,7 procenta více 
a o 2,4 procenta více, než 
ukládal plán, uvedl mluvčí 
automobilky Petr Vaněk. 
Letošní výrobní plán je 
týž jako loni, tedy 350 tisíc 
vozidel.

Auta putovala do 66 ze- 
mí. Nejvíce, téměř 45 ti- 
síc, se jich vyvezlo do Ně-
mecka. Do Velké Británie 
šlo na expoet více než  
44 tisíc vozů, do Itálie  
31 500 a do Španělska 
třicet tisíc aut. „Na páté 
příčce se umístilo Česko. 
K tuzemským zákazní-
kům se dostalo 16 200 aut, 
přibližně 4,5 procenta 
produkce,“ uvedl Vaněk.  
/čtk/  Více E15.cz 

Jaroslav Bukovský

Největší polská banka  
PKO BP v samém závěru 
loňského roku získala povo-
lení od České národní banky, 
takže má otevřenou cestu 
na tuzemský trh. Finační 
dům s třetinovým vlast-
nickým podílem varšavské 
vlády hodlá podpořit vstup 
polského byznysu do Česka, 
a to primárně firem z řad 
svých klíčových zákazníků. 
Obchody naostro spustí 
v průběhu jara.

„Stále se ještě nacházíme 
v procesu zakládání českých 
operací. Pro klienty otevře 
pobočka zhruba na počátku 
druhého čtvrtletí, služby na-
bídneme výhradně korporát-
ním zákazníkům,“ uvedl šéf 
PKO BP pro aktivity v Česku 
Jacek Kasprzewski. 

V první fázi hodlá ban-
ka nabídnout služby typu 
běžných účtů, internetového 
bankovnictví, platebního 
styku či financování zahra-
ničního obchodu a zajištění 
kurzových rizik. Banka pova-
žuje Česko za jeden z nejdů-

ležitějších trhů pro její kor-
porátní klienty. „Proto sem 
vstupujeme hned po Němec-
ku,“ vysvětlil Kasprzewski. 
PKO v prosinci 2015 otevřela 
pobočku ve Frankfurtu, česká 
pobočka má být její obdobou.

„Tuzemský trh už je velmi 
konkurenční a saturovaný, 
nicméně PKO má šanci se 
alespoň částečně prosa-
dit. Logická strategie by 
byla zaměřit se primárně 
na financování polských 
firem, jež působí na českém 
trhu. Tam má PKO určitou 
konkurenční výhodu,“ soudí 
analytik Patria Finance 
Václav Kmínek. Česko patří 
mezi nejvýznamnější polské 
obchodní partnery. Z hledis-
ka objemu obchodu mu patří 
páté místo, za Německem, 
Ruskem, Čínou a Itálií. 

Celkový majetek PKO 
BP činil koncem roku 2015 
v přepočtu kolem 1,7 bilionu 
korun, od listopadu 2004 se 
rovněž akcie banky obchodu-
jí na varšavské burze. Čistý 
zisk banky za rok 2015 klesl 
o pětinu na šestnáct miliard 
korun.

Polská banka PKO  
vstupuje na český trh

kochovů na úkor masa a va-
jec od drobných chovatelů. 

„Veškeré naše chovy jsou 
uzavřené, český spotřebitel 
nemá důvod mít obavy,“ uve-
dl mluvčí holdingu Agrofert 
Karel Hanzelka.

Při výskytu ptačí chřipky 
kryje náklady na likvidaci 
i náhradu škody stát. „Česká 
republika byla jednou z po-
sledních středoevropských 
zemí, kde virus nebyl dia-

gnostikován,“ poznamenal 
ministr zemědělství Marian 
Jurečka (KDU-ČSL). 

Bezprostředně po potvrze-
ní nákazy padlo rozhodnutí 
vybít dvacet kusů drůbeže 
v malochovu v Ivančicích 
na Brněnsku a sto kusů 
v zahrádkářské kolonii 
v Moravském Krumlově. 
„Ohnisko bude vyhlášeno 
i v sousedních malochovech, 
drůbež bude utracena,“ 

uvedl ústřední ředitel Státní 
veterinární správy Zbyněk 
Semerád. 

Přenos na člověka u toho-
to typu chřipky dosud nebyl 
zaznamenán, přesto jsou 
lidé, kteří přišli s nakaže-
nými zvířaty do kontaktu, 
sledováni. V  desetikilome-
trovém ochranném pásmu 
od ohnisek ptačí chřipky se 
nacházejí zemědělské chovy 
drůbeže čítající zhruba  
150 tisíc kusů, v tříkilome-
trovém ochranném pásmu 
pak leží ještě reprodukční 
chov kachen. Kolik ptactva 
v pásmu mají drobní chova-
telé, není známo.

V ochranných pásmech se 
drůbež průběžně kontroluje 
a je zakázáno ji z nich odvá-
žet. S drůbeží z této oblasti 
také nelze dočasně obcho-
dovat. Kromě tohoto pásma 
by v rámci Evropské unie 
neměl být obchod s drůbeží 
omezen. 

http://zpravy.e15.cz/fleet-special/hyundai-v-nosovicich-vyrobil-rekordnich-358-tisic-vozu-auta-poslal-do-tichomori-i-karibiku-1327335
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n Ceny v eurozóně 
narostly v prosinci  
o 1,1 procenta, tedy 
nejvíce za poslední  
tři roky.

Jaroslav Bukovský

Česká národní banka má 
o důvod více, proč ukončit 
devizové intervence dříve 
než v pololetí letošního roku, 
jak doposud avizovala. Pro-
sincový růst cen v eurozóně 
o 1,1 procenta byl nejrych-
lejší za poslední tři roky 
a překonal veškerá očekává-
ní. Míra růstu cen v zemích 
se společnou měnou je 
přitom pro centrální ban-
kéře významným faktorem 
v rozhodování o okamžiku 
uvolnění kurzu. Nejrychleji 
přitom rostou ceny v Němec-
ku, nejtěsnějším obchodním 
partnerovi Česka, a to  
o 1,7 procenta. Inflace by se 
tak do tuzemska mohla po-
dle ekonomů přelít rychleji, 
než se čekalo. Prvním proje-
vem mohla být už listopado-
vá inflace, která vystoupala 
na rovněž překvapivých 
1,5 procenta.

Podle rychlého odha-
du Eurostatu rostly ceny 

v eurozóně v prosinci takřka 
o polovinu rychlejším tem-
pem než o měsíc dříve. Ani 
tak ovšem odborníci veletoč 
v politice ECB nepřepokláda-
jí. „Pro ECB je zajímavější já-
drová inflace, která se zatím 
mění jen nepatrně a zůstává 
meziročně pod jedním pro-
centem, nemyslím si tak, že 
by banka zvažovala dřívější 
ukončení kvantitativního 
uvolňování,“ připomíná 
hlavní ekonom UniCreditu 
Pavel Sobíšek.

O to silnější může být ale 
dopad na politiku ČNB. „Ta-
kovýto vývoj totiž znamená 
dovoz vyšších inflačních 
tlaků,“ uvádí hlavní ekonom 
Komerční banky Jan Vejmě-
lek. „To může přinutit ČNB 
opustit kurzový závazek 
dříve, než předpokládala,“ 

soudí Tomáš Holinka z Moo-
dy’s Analytics. Množí se tak 
dohady, že ČNB by mohla 
uvolnit korunu hned, jak to 
bude vzhledem k dosavad-
ním závazkům banky mož-
né. „Uvolnění koruny očeká-
váme v dubnu, ještě dřívější 
ukončení intervencí by příliš 
pošramotilo důvěryhodnost 
ČNB,“ doplňuje Sobíšek.

Důležitost růstu cen v eu-
rozóně pro rozhodování ČNB 
dokládá poslední záznam 
z jednání bankovní rady 
z listopadu loňského roku. 
„Nejvýznamnější zahranič-
ní nejistotou pro domácí 
ekonomiku je případné pro-
dloužení uvolněné měnové 
politiky v eurozóně a nejis-
tota ohledně návratu inflace 
v eurozóně k cíli,“ uvedli 
centrální bankéři. 

Evropská inflace 
urychlí exit ČNB

Tesla loni prudce zvýšila výrobu

Výrobce elektromobilů Tesla Motors v loňském roce zvýšil 
produkci o 64 procent na 83 922 vozů. Dodávky zákazní-
kům však činily pouze 76 230 vozů. Zakladatel a generální 
ředitel podniku Elon Musk chce během příštích dvou let 
zvýšit produkci na půl milionu vozů ročně.  

Intel koupí podíl v mapové službě HERE

Americký výrobce čipů Intel si připravuje základnu 
ke vstupu na pole technologií pro automatické řízení au-
tomobilů. Firma potvrdila akvizici patnáctiprocentního 
podílu v německém poskytovateli digitálních mapových 
služeb HERE. 

Prodej aut v Německu i Polsku loni rostl

Prodej osobních aut v Německu se loni zvýšil o pět pro-
cent na 3,35 milionu vozů, v Polsku pak o 16,6 procenta 
na 476 tisíc vozů. Prodej aut loni rostl i v Česku, kde se 
za prvních 11 měsíců zvýšil o téměř 13 procent. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,804

Čína 1 3,735

Dánsko 1 3,634

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,568

Japonsko 100 22,032

Kanada 1 19,448

Maďarsko 100 8,763

Norsko 1 3,005

Polsko 1 6,169

Rusko 100 42,621

Švédsko 1 2,837

Švýcarsko 1 25,239

Turecko 1 7,228

USA 1 25,889

Velká Británie 1 31,816

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 4. 1. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 67,05   -0,67 % 

ČEZ 422,60   -1,10 % 

Erste Bank 791,50   1,21 % 

Fortuna 87,50   0,57 % 

Kofola 365,00   -0,79 % 

KB 892,00   0,00 % 

Moneta 82,40   -0,66 % 

O2 CR 271,00   2,30 % 

Pegas 773,20   0,42 % 

Philip Mor. ČR 13 320,00   1,06 % 

TMR 655,00 -3,68 %

Unipetrol 180,00   -1,64 % 

VIG 599,90   0,37 % 

Celkový objem (v tisících korun) 590 330

Akcie na pražské burze 4. 1. 2017 

Britská banka HSBC poprvé 
za pět let zvýšila výhled 
růstu světové ekonomiky 
a inflace pro nadcházející 
dva roky. Ekonomové banky 
nyní čekají podstatně 
silnější růst, než předpo-
kládali koncem loňského 
léta, zejména ve Spojených 
státech a v Británii. Lépe 
podle nich vypadá situace 
i v Japonsku, Německu 
a ve Španělsku.

Globální ekonomika po-
dle nových odhadů poroste 
letos o 2,5 procenta proti 
zářijové prognóze 2,3 pro-
centa. Na příští rok čekají 

ekonomové HSBC mírné 
zrychlení na 2,6 procenta, 
což je rovněž více než zá-
řijový odhad 2,5 procenta. 
Globální průměrná inflace 
bude letos činit 3,0 procen-
ta a příští rok 2,7 procenta. 
Ekonomové především 
čekají podstatný růstový 
impulz z USA po nástupu 
nového prezidenta Donalda 
Trumpa, od něhož se čeká 
posílení rozpočtových vý-
dajů a další kroky na pod-
poru ekonomiky. Banka 
tak zvýšila letošní odhad 
pro USA o půl procentního 
bodu na 2,7 procenta. /čtk/

HSBC: Světová 
ekonomika poroste

Vývoj inflace v eurozóně od roku 2010  
(meziroční růst v procentech)

 Pramen ECB
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DOBRÝ ROK. Světovou ekonomiku čekají růstové roky, za které 
může děkovat pozitivnímu vývoji v anglofonních zemích. 
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David Polesný, msc

V Las Vegas začal CES 2017, 
největší světová výstava za-
měřená na všechno digitální, 
chytré a elektronické. CES je 
akce se silnou tradicí, letos 
se koná už padesátý ročník. 
Veletrh se přitom v průběhu 
historie stal místem pro uvá-
dění revolučních produktů, 
které změnily styl života 
spotřebitele: v roce 1970 zde 
byl poprvé představen video-
rekordér (VCR), v roce 1981 
pak videokamera a přehrá-
vač CD či v roce 1995 disky 
DVD. Loňský rok se pak 
nesl ve znamení uživatelské 
virtuální reality a brýlí, které 
ji zprostředkovávají.

Letos by to měl být zase 
jeden z ročníků bohatších 

na novinky, mnohé firmy ne-
čekaly a předběžně ohlásily 
premiéry svých produktů, 
mezi nimi třeba lednice 
Samsung s obřím disple-
jem či partnerství Googlu 
a Chrysleru, které má vést k 
revoluci v autoprůmyslu. 

V prvním tiskovém dnu 
své novinky ukázaly napří-
klad firmy Acer, za mobilní 
telefony třeba Honor nebo 
automobilka Faraday Future 
(na obrázku). Proběhla také 
akce CES Unveiled, akce po-
řádaná ještě před samotnou 
výstavou, kde se na malé plo-
še u „stánků“ velikosti stolu 
představily menší start-upy. 

Dění na veletrhu sle-
dují přímo z místa re-
daktoři serverů ŽIVĚ.cz 
a MOBILMANIA.cz.

Jubilejní veletrh CES 
chrlí první novinky
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S nízkou 
inflací 
je konec
Centrální bankéři si mohou 
vydechnout. Jak se zdá, 
spotřebitelské ceny napříč 

Evropou se konečně vydaly 
směrem nahoru a tento směr 
si podle všeho hodlají udržet. 
Zatímco v listopadu se 
německá inflace nacházela 
meziročně na úrovni  
0,7 procenta, v prosinci 
vyskočila na 1,7 procenta. To 
je nejvyšší hodnota od roku 
2013. Ve zrychlování jí po-
máhají především ceny ropy, 
které se loni touto dobou dr-
žely níže, ale i ceny potravin, 
které už také rostou. 

Pozadu nezůstala ani 
inflace eurozóny, která 

překročila hranici jedno-
ho procenta. Překvapení 
na inflační frontě ovšem 
tento týden přinejsla i cenová 
složka prosincového indexu 
ISM, který mapuje situaci 
v americkém průmyslu. Ta 
vyletěla na nejvyšší úroveň 
od roku 2011. Ve Spojených 
státech tedy inflace v letoš-
ním roce problém představo-
vat nebude. V průběhu roku 
by se dokonce měla vyšplhat 
na tři procenta a nechat tak 
centrální bance volné ruce 
pro zvyšování úrokových sa-

zeb.  Růstu spotřebitelských 
cen se nevyhne ani Česká 
republika. 

Zatímco ještě v listopadu 
se inflace nacházela na úrov-
ni 1,5 procenta, v prosinci jí 
bude chybět zřejmě už jen 
jedna desetina, aby se dotkla 
dvouprocentního inflačního 
cíle ČNB. Inflaci podpoří jak 
vyšší ceny potravin, tak vývoj 
cen pohonných hmot. Navíc 
v prosinci zavedená elektro-
nická evidence tržeb se stala 
katalyzátorem zvyšování cen 
v restauracích. 

Podle našeho odhadu 
zvedla v prosinci ceny při-
bližně pětina restaurací, a to 
v průměru o deset procent. 
Česká inflace se tak neohro-
ženým tempem blíží k cíli 
České národní banky. To by 
mělo centrálním bankéřům 
uvolnit ruce, aby ve druhém 
čtvrtletí letošního roku mohli 
přistoupit ke všemi dlouho 
očekávanému ustoupení 
od kurzového závazku.

Autorka je ekonomkou Komerční 
banky

Z parketu

Jana Steckerová
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rozhovor
Exkluzivní 
rozhovor

Tvář roku
2016 

ANDY MURRAY
Už zítra
v deníku

 TVÁŘ ROKU 2016  
PODLE SPORT MAGAZÍNU: 
EXKLUZIVNÍ ROZHOVOR

260576/82 inzerce

PERNÉ DNY. Značný zájem v Las Vegas vyvolal 
elektromobil Faraday Future FF 91, který chce 
konkurovat ikonické Tesle, pozadu nezůstala ani 
robotická rukavice Rapael, terapeutická pomůcka 
pro pacienty po mrtvici.
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n Odchod velvyslance 
Velké Británie při EU 
odkryl část zákulisí 
ostrovní politiky. 
V prohlášení zasla-
ném kolegům ze za-
stoupení Spojeného 
království v Bruselu 
Rogers popisuje okol-
nosti své rezignace. 

Britský velvyslanec při 
Evropské unii Ivan Rogers 
ve svém rezignačním dopise 
tvrdě kritizoval postup své 
vlády při vyjednávání o od-
chodu země z evropského 
svazku. Své kolegy v Bruse-
lu vyzval, aby se postavili 
„zmatenému uvažování a ne-
podloženým argumentům“ 
britské vlády. Její ministři 
podle něj potřebují slyšet 
nepřikrášlené i nepohodlné 
názory. „Doufám, že budete 
jeden druhého podporovat 
v těchto těžkých časech, kdy 
budete muset říkat nepří-
jemné věci těm, kteří to po-
třebují slyšet,“ uvedl Rogers 
v závěru svého dopisu.

BBC ve své včerejší analý-
ze uvádí, že Rogers odchází, 
neboť Londýn nechtěl slyšet 
jeho rady. „Takže nyní se hle-
dá velvyslanec, který bude 
říkat vládě pravdu a zároveň 
si zachová důvěru Downing 
Street, který zná Brusel, 
ale není vnímán jako jeho 

součást,“ píše veřejnoprávní 
stanice BBC.

Neshody mezi vládou 
a Rogersem vyvrcholily 
v prosinci, kdy do médií 
unikla informace, že Rogers 
Mayovou varoval, že dojed-
nání obchodní dohody mezi 
Evropskou unií a Londýnem 
může trvat i deset let. Osud 
ujednání je podle něj navíc 
nejistý, protože ho nakonec 
mohou zablokovat parla-
menty unijních zemí.

Bývalý předseda liberál-
ních demokratů Nick Clegg 
uvedl, že demise někoho tak 
zkušeného, jako je Rogers, 
podle něj zasadí těžkou 
ránu brexitovým 
plánům vlády. 
„Pokud je prav-
da, že Rogerse 
vyhnali zne-
přátelení za-
stánci brexitu 
ve vládě, dá 
se to považo-
vat za velkole-
pý vlastní gól.“

Podle labou-
ristického poslance 
Stephena Kinnocka premiér-
ka Mayová „lehkomyslně 
kormidluje (Británii) přes 
neprobádané vody“. Rogers 
hrál v brexitovém procesu 
klíčovou roli, dodal Kinnock.

Bývalý labouristický 
ministr obchodu a někdejší 
evropský komisař Peter Man-
delson uvedl, že státní úřed-
níci jsou „stále nervóznější, 

když mají vládě poskytnout 
objektivní názor a radu“. 
Odchod Rogerse je podle něj 
nenahraditelnou ztrátou.

Zastánci brexitu Rogersův 
odchod vítají. Podle nich 
dával diplomat příliš najevo, 
že si odchod Británie z EU 
nepřeje. Hlavní postava pro-
tiunijní strany UKIP Nigel 
Farage by dokonce provedl 
čistku v celé britské diplo-
macii. Podle komentátora 
pravicového Telegraphu byl 
Ivan Rogers už dlouhodobě 
„diplomatem na odstřel“.

„Nekritické horlivce pod-
porující brexit tohle dostih-

ne, protože můžete trvat 
co nejhysteričtěji 

na tom, že je svět 
placka, a odsu-

zovat lidi, že 
říkají pravdu, 
že svět je ku-
latý a brexit 
je složitý, 

a tento postoj 
nebude zrovna 

Británii ku pro-
spěchu. Odvážné 

informace prezentova-
né mocným jsou ve zralé de-
mokracii nesmírně důležité. 
Uzavírat se do ideologie je 
nesmírně škodlivé,“ nechal 
se ale slyšet někdejší britský 
náměstek premiéra a bývalý 
šéf Liberálně demokratické 
strany Nick Clegg, který 
s Rogersem v Bruselu spolu-
pracoval. /čtk, hý/
 NÁZORY str. 12

Rogers: Britská vláda 
uvažuje zmateně

EXPERT. RIvan Rogers (vpravo) byl jedním z předních poradců někdejšího premiéra Davida Camerona 
v době, kdy předseda vlády před červnovým referendem o EU vyjednával s Bruselem o úpravě posta-
vení Británie v rámci osmadvacítky. S přípravami na brexit radil i současné premiérce Mayové.
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SLOVA. Trump několikrát prohlásil, že pachatele nelze přesně vy-
stopovat a že za útoky na počítače Demokratické strany mohl stát 
kdokoli. Dalším a přesnějším vyjádřením se však stále vyhýbá.
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Budoucí prezident USA 
Donald Trump včera opět 
zpochybnil důkazy, o které 
Obamova administrativa opí-
rá tvrzení, že před listopado-
vými volbami udeřili hackeři 
instruovaní Moskvou v jeho 
prospěch. Naposledy o víken-
du Trump naznačil, že „ví víc 
než ostatní“, a slíbil, že svá 
tvrzení relativizující původ 
útoků doloží do středy.

Trump je totiž závislý 
na informacích zpravodajců, 
které dostává v rámci pravi-
delného přehledu. Na Twi-
tteru označil za „velmi 
zvláštní“, že zástupci tajných 
služeb odložili avizovaný 
brífink o útocích na pátek, 
a neodpustil si ironickou po-
známku, že možná potřebují 
čas, aby vůbec nashromáždili 
nějaké materiály.

Několik představitelů 
zpravodajských služeb však 
na toto Trumpovo twittero-
vé prohlášení reagovalo, že 
o žádný odklad nejde. Podle 
jednoho z nich například 
šéf tajných služeb James 
Clapper neměl nikdy v plánu 

se s Trumpem sejít dřív než 
na konci tohoto týdne.

Dosluhující prezident 
Obama v návaznosti na úto-
ky vyhlásil po volbách proti 
ruským rozvědkám a jejich 
spolupracovníkům sankce 
a nařídil 35 ruským diploma-
tům, aby opustili USA. Jeho 
ruský protějšek Vladimir 
Putin k odvetnému kroku 
nesáhl. /čtk/ Sledujte E15.cz

Trump dál útočí na 
tajné služby kvůli 
ruskému hackingu

Nigel 
Farage Rogersův 

odchod vítá, a dokonce 
by prý provedl širší

čistku
v celé britské 
diplomacii.

Trumpovou prioritou ve funkci 
bude zrušení zdravotní 
reformy dosluhující hlavy státu 
Baracka Obamy a její nahraze-
ní novým systémem pojištění. 
I kdyby to mělo být formou 
prezidentských dekretů. 
Na setkání s republikánskými 
poslanci to prohlásil příští 
americký viceprezident Mike 
Pence. Ten navštívil Kongres 
v době, kdy se zde Obama 
radil s demokratickými záko-
nodárci o strategii, jak reformu 
zvanou Obamacare zachránit.

Obamacare 
v Kongresu
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n V Izraeli velmi 
sledovaný proces se 
konal za zvýšených 
bezpečnostních 
opatření na vojenské 
základně Kirja.

Izraelský voják Elor Azaria, 
který loni zastřelil na zemi 
ležícího Palestince, byl vojen-
ským soudem uznán vinným 
za zabití. Hrozí mu za to až 
dvacetiletý trest, ale v daném 
případu se nepředpokládá, že 
bude využita jeho horní hra-
nice. Oznámení výše trestu se 
očekává až za několik týdnů 
a země se během té doby bude 
muset nejspíš vypořádat 
s bouřlivou debatou na téma, 
zda si voják zaslouží milost.

Před budovu na vojenské 
základně Kirja v Tel Avivu, 
kde se proces odehrával, 

přišlo několik set Azariových 
zastánců i odpůrců; lidé za-
blokovali křižovatku a střetli 
se s policií i s novináři.

Verdikt o vině vynesl tří-
členný senát. V Izraeli velmi 
sledovaný proces trval téměř 
osm měsíců a Azaria obvinění 
odmítal. Jeho čin byl ale 
zaznamenán na videu. Soud 
odmítl většinu argumentů ob-
hajoby. „Azaria střílel bezdů-
vodně,“ řekla včera předsed-

kyně soudu Maja Hellerová. 
„Motivem jeho střelby bylo to, 
že cítil, že terorista si zaslouží 
zemřít,“ dodala.

Proces s Azariou začal loni 
v květnu. Podle svědectví 
o incidentu, který se stal 
24. března v Hebronu, Azaria 
přišel na místo několik mi-
nut po útoku dvou Palestin-
ců na izraelské vojáky. Jeden 
z útočníků už byl mrtvý, 
druhý ležel zraněný rovněž 
na zemi. Azaria přistoupil 
k ležícímu jednadvaceti-
letému Palestinci Abdal 
Fattáhovi Šarífovi a vpálil 
mu střelu do hlavy. Podle 
obvinění jednal v rozporu 
s předpisy, protože muž už 
nepředstavoval nebezpečí. 
Pitva prokázala, že Palestin-
ce zabila Azariova střela.

Video zveřejnila levicová 
organizace ochránců lid-
ských práv Betselem. /čtk/

Soud v Tel Avivu uznal vojáka 
vinným ze zabití Palestince

NEUVĚŘITELNÉ 
MOŽNOSTI 
ESTETICKÉ 
MEDICÍNY

Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 20 % na www.kniha.cz

čtvrtek 12.1.2017 od 17:00 hodin

Palác knih Luxor
Václavské nám. 41, Praha 1

262633/169 inzerce

Azaria střílel bez-
důvodně, rozhodl 
soud. Motivem 
vojákovy střelby prý 
nebyla obrana, ale 
pocit, že terorista si 
zaslouží smrt.

Příměří v Sýrii budou 
sledovat Rusové a Turci
Turecko a Rusko jako 
garanti dohody o přímě-
ří zřídí v Sýrii kontrolní 
stanoviště, z nichž se bude 
monitorovat příměří. To 
platí od konce minulého 
týdne, ale není plně dodr-
žováno. Turecký prezident 
Recep Tayyip Erdogan řekl, 
že ofenziva proti IS, kterou 
vede Turecko se svými spo-
jenci ve městě al-Báb, brzo 
skončí. Příměří nezahrnuje 
teroristy, tedy ani IS.

Merkelová je pro voliče 
CSU lepší než Seehofer
Německé kancléřce Angele 
Merkelové (CDU) důvěřují 
voliči sesterské Křesťansko-
-sociální unie (CSU) více 
než předsedovi své strany 
Horstu Seehoferovi. Ukázal 
to průzkum veřejného mí-
nění zveřejněný nedlouho 
před začátkem několika-
denního jednání poslanců 

CSU. Výsledek průzkumu je 
poměrně pikantní, protože 
Seehofer patří mezi nej-
tvrdší kritiky Merkelové.

Guvernér zřídí bezplatné 
univerzity pro chudé
Pokud vyjde plán newyor-
ského guvernéra Andrewa 
Cuoma, méně majetní 
studenti na veřejných 
vysokých školách v jeho 
státě nebudou platit školné. 
Podle listu Politico jde 
na americké poměry dosud 
o bezprecedentní sociálně 
vstřícný krok.

Poltorak: V Donbasu je 
pět tisíc ruských vojáků
Oddíly proruských separa-
tistů na východě Ukrajiny 
mají ve zbrani kolem pěta-
třiceti tisíc bojovníků, které 
na místě podporuje pět 
tisíc příslušníků pravidel-
né ruské armády. Tvrdí to 
ukrajinský ministr obrany 
Stepan Poltorak. /čtk/ 

Krátce
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Pavel Otto

 Docela dlouho po kraj-
ských volbách se zdálo, že 
vedení ČSSD je bezradné 
a neví, co má dělat. Bylo to 
tak?
Sociální demokracie v kraj-
ských volbách neuspěla 
a nemůže se tvářit, že se nic 
nestalo. Nějakou dobu nám 
zabraly analýzy toho, proč 
byl výsledek takový, jaký byl. 
Nyní nastalo období, kdy 

na něj reagujeme a přichází-
me s tím, jak uchopit dobu, 
která zbývá do sněmovních 
voleb. Je potřeba stanovit 
jasné priority a cílit na naše 
kmenové voliče, které nemů-
žeme zradit. Tímto směrem 
napřeme hlavní úsilí. A to, 
co neprosadíme do podzi-
mu, bude součástí volební 
kampaně.

 Někteří vaši kolegové 
míní, že sociální demokra-

cie nesmí být posedlá ANO 
a jeho šéfem Andrejem 
Babišem. Naopak předseda 
ČSSD Bohuslav Sobotka 
očekává, že se mezi ČSSD 
a babišovci odehraje zá-
sadní politický střet. Jak to 
vidíte vy?
Souhlasím s tím, že dvěma 
hlavními soupeři bude stře-
dolevá sociální demokracie 
a středopravé ANO, které 
není levicovým hnutím. Je to 
vidět na konkrétních činech 

i na krajské úrovni. Okamžitě 
po nástupu koalice v čele 
s ANO ve středních Čechách 
došlo ke zrušení žákovského 
jízdného a zrušení proplácení 
poplatků na pohotovos-
tech, což zasáhlo ty nejvíce 
potřebné. Takže mezi námi 
a tímto uskupením se ode-
hraje klasický střet levice 
s pravicí. Tak souboj vní-
mám. Co se týče posedlosti 
Andrejem Babišem, vidím to 
tak, že sociální demokracie 

by s ním neměla vést zákopo-
vou válku, je to náš koaliční 
partner. Musíme přijít s jas-

ným volebním programem 
zacíleným na náš elektrorát 
a přesvědčit občany, že jim 
nejen rozumíme a vnímáme 
jejich obavy a potřeby, ale že 
nabízíme i jasná a osvědče-
ná řešení. Babiš umí velmi 
dobře pojmenovat problémy, 
ale nepřichází s návrhy, jak 
je řešit. 

 Zdůrazňujete, že ANO 
není levicová strana. Na-
rážíte na fakt, že k němu 
v krajských volbách přešla 
část levicových voličů?
Z našich analýz vyplývá, že 
část našich voličů skuteč-
ně volila ANO. Další část 
nepřišla k volbám. Hlavně 
ty musíme přesvědčit, že 
jim máme co nabídnout a že 
ANO je všechno možné jen 
ne levicová strana.

 Když říkáte, že zásad-
ní střet se odehraje mezi 
vámi a ANO, není to snaha 
manipulovat s voličem 

ČSSD a ANO  
čeká klasický  

střet levice 
s pravicí

n Hlavním restem ČSSD vůči voličům bude podle šéfa 
Poslanecké sněmovny nepřijetí zákona o sociálním 
bydlení. „Myslím, že by si zasloužil přepracovat, je k němu 
několik set připomínek. Pokud ho nestihneme schválit 
do konce volebního období, může být toto téma součástí 
předvolební debaty,“ říká Jan Hamáček. Jako odborný 
mluvčí socialistů pro obranu kritizuje rezort Martina 
Stropnického (ANO) za pomalé nákupy a nekoncepčnost.

 Lidé musejí 
mít v době růstu 
adekvátní mzdy, 
na to budeme zcela 
určitě tlačit.
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Politickou 
kariéru začal 
jako člen 
Mladých 
sociálních 
demokratů, později 
byl jejich předsedou. V roce 
2006 byl zvolen poslancem 
za Středočeský kraj a čtyři 
roky řídil zahraniční výbor 
Poslanecké sněmovny. Působil 
i ve stálé komisi pro kontrolu 
BIS a kritizoval tehdejší záměr 
vlády umístit americkou 
radarovou základnu v Brdech. 
V roce 2013 se stal předsedou 
dolní komory parlamentu. 
Angažuje se i v komunální 
politice, je členem zastupi-
telstva Mladé Boleslavi 
a šéfem středočeské ČSSD.

Jan  
Hamáček (38)

v duchu někdejšího hesla 
ODS Doleva, nebo s Klau-
sem, které by se teď dalo 
parafrázovat na Doprava, 
nebo se Sobotkou?
Nikoliv, je to spíš pojmeno-
vání reality. ANO se tvářilo, 
že má co nabídnout levi-
covým voličům. A nyní se 
v krajích ukazuje, že tomu 
tak není.

 ČSSD navrhuje daňovou 
progresi. Podle některých 
ekonomů ji ale Česko 
nepotřebuje, odstraněno 
by mělo být hlavně vysoké 
daňové zatížení práce, tedy 
objem sociálních odvodů 
v poměru k HDP. Váš názor?
Soustředíme se na klíčové 
sdělení, aby lidé měli něco 
z toho, že se ekonomice 
daří. Nechceme, aby to u nás 
dopadlo jako za minulé 
Tuskovy vlády v Polsku. 
I když se jí ekonomicky také 
velmi dařilo, v peněženkách 
Poláků se to neprojevilo 
a výsledkem bylo to, že zvoli-
li alternativu. 

Lidé musejí mít v době 
růstu adekvátní mzdy, 
na to budeme zcela určitě 
tlačit. Vláda má dva hlavní 
nástroje. Může zvyšovat 
minimální mzdu a měnit 
daně. A to tak, aby ti 
s podprůměrnými příjmy 
platili na daních méně a ti 
s nadprůměrnými příjmy 
více. Cílem je, aby té první 
skupině zůstalo více peněz.

 Když má někdo mírně 
podprůměrný příjem a dvě 
děti, tak už dnes ale prak-
ticky žádné přímé daně 
neplatí. Jak chcete pomoci 
takovým lidem?
Musí to být celý souhrn 
opatření, zatím jsme před-
stavili jen jejich část. Pokud 
zmiňujete rodiny s dětmi, 
kde oba rodiče pracují, lze 
jim pomoci vyššími přídavky 
na děti. Tyto dávky by ale 
byly vázané na vůli rodičů 
pracovat. 

 Objevily se spekulace, že 
znovu oslovíte americkou 
agenturu PSB, která vám 
pomáhala s kampaněmi 
dříve a před minulými 
sněmovními volbami spo-
lupracovala s ANO. Jednáte 
s touto agenturou?
Samozřejmě uvažujeme 
o odborné konzultaci 
a zřejmě ji budeme hledat. 
Čekají nás velice důležité 
volby. Ke konkrétní agentuře 
se ale nechci a ani nemohu 
vyjadřovat, protože žádné 
nabídky zatím nemáme.

 Vláda neposlala do Vá-
noc do parlamentu zákon 
o sociálním bydlení, který 
je pro vaši stranu stěžejní. 
Znamená to, že opět spadne 
pod stůl?
Myslím, že tento zákon by 
si zasloužil přepracovat, 
je k němu několik set 
připomínek. Už ten samotný 
název není úplně šťastný, 
uvítal bych například zákon 
o dostupném bydlení. Měl by 
řešit nejen situaci těch, kteří 
jsou v sociální nouzi, ale 
pomáhat i mladým rodinám, 
které mají problém se 
hned na začátku životní 
cesty masivně zadlužit 
hypotékou. Mohli bychom se 
inspirovat v Rakousku, kde 
je velmi dobře propracován 

i koncept nájemního 
bydlení. 

Mluvil jsem o tom s mi-
nistryní práce, mám pocit, 
že má stejný názor. Hlavní 
konflikt je s ministryní pro 
místní rozvoj, která trvá 
na tom, aby to byl zákon pro 
velmi omezenou skupinu 
lidí. Takže bude potřeba si 
ještě nějaké věci vyříkat. 
Pokud zákon nestihneme 
schválit do konce volebního 
období, může být toto téma 
součástí předvolební debaty.

 Co by tedy ČSSD chtěla 
do voleb prosadit?
Hlavní prioritou byl 
státní rozpočet, do konce 
roku se podařilo schválit 
i protikuřácký zákon. 
Očekávám, že naši ministři 
s určitými návrhy zákonů 
ještě přijdou. Je ale potřeba 
velmi opatrně volit priority, 
protože kapacita Poslanecké 
sněmovny není nafukovací. 
Návrhy musejí přijít 
nejpozději v lednu nebo 
v únoru, jinak se do voleb 
nestihnou projednat 
a schválit. Za sociální 
demokracii jsem spokojen, 
podařilo se nám splnit 
drtivou většinu našeho 

programu. Největší rest je 
zákon o sociálním bydlení. 

 Z vládních předloh jsou 
v úvodním kole projedná-
vání tři desítky návrhů. 
Nejstarší je ústavní novela 
upravující pravomoci pre-
zidenta republiky. Jak to 
s ní dopadne?
Tu asi nebudeme schopni 
projednat, zaznamenal jsem 
různé názory z různých 
poslaneckých klubů. Velmi 
bych ale uvítal jinou změnu 
ústavy, která upravuje 
vysílání našich vojáků 
do zahraničí tak, aby bylo 
pružnější. Tam je široká 
politická shoda. Je to věc, 
kterou z hlediska našich 
spojeneckých závazků 

i možnosti pomoci našim 
občanům v zahraničí 
opravdu potřebujeme.  

 Jako odborný mluvčí 
ČSSD pro obranu kritizuje-
te rezort Martina Strop-
nického za pomalé nákupy. 
Kde dělá největší chyby?
Chtělo by to více odvahy, to 
je základní problém. Z vel-
kých projektů, o nichž se už 
několik let hovoří, zatím ne-
máme vůbec nic. Jediné, co 
je na obzoru, jsou 3D radary. 
Mimochodem radary dobře 
ilustrují to, jak ministerstvo 
často mění názory. Nejprve 
se měly kupovat v Polsku, 
pak přišlo české řešení, 
následně česko-slovenské. 
Ve výběrovém řízení byli 

nakonec čtyři zahraniční 
dodavatelé a zvítězil v něm 
Izrael. U víceúčelových 
vrtulníků také není větší 
posun. 

Je smutné, že navzdo-
ry rostoucímu rozpočtu 
ministerstvo peníze buď 
vrací, nebo je rozpouští 
v příspěvkových organiza-
cích, případně předplácí 
splátky stíhaček Gripen. 
Cílem navyšování rozpočtu 
je moderní technika, kde je 
pokrok mizivý.

 Můžete z vaší pozice 
strategické akvizice nějak 
urychlit?
Jako sněmovna jsme při-
praveni vyjít ministerstvu 
vstříc, musí ale říct, co 

potřebuje. Po třech letech 
v čele rezortu už by ministr 
obrany měl vědět, kde je 
zakopaný pes. Na několika 
jednáních jsem mu nabízel, 
že pokud zformuluje svoje 
legislativní požadavky, ať už 
úpravu zákona o zadávání 
zakázek nebo prosazení 
normy, která by uzákoni-
la fond pro modernizaci 
armády, jsem připraven mu 
pomoci. Ale zatím od něj 
žádná iniciativa v tomto 
směru nepřišla a čas běží. 
Tato vláda má před sebou už 
jen necelý rok existence.

 Bude ministerstvo 
schopné absorbovat  
60 nebo 70 miliard ročně, 
pokud bude skutečně  

dostávat vládou slíbených  
1,4 procenta HDP?
Vnitřní dluh armády hlavně 
na technice se pohybuje 
kolem sta miliard. Takže si 
to dovedu představit. Je ale 
potřeba, aby ministerstvo 
a generální štáb jasně 
formulovaly požadavky 
a akviziční pracoviště je 
pak průhledným způsobem 
realizovalo. Mám ale pocit, 
že v tom nemají moc jasno, 
protože u vrtulníků nebo 
dělostřelectva neustále 
mění zadání. Nejprve 
řeknou, že chtějí nová 
děla ráže NATO, a pak se 
rozhodnou, že se budou 
modernizovat původní 
houfnice Dana. 

 Na co by se měl rezort 
soustředit?
U pozemních sil na dozbro-
jení 4. brigády rychlého na-
sazení. Velkou prioritou by 
mělo být přezbrojení 7. me-
chanizované brigády. Neví 
se ale, jaké pásové transpor-
téry má mít. U letectva je 
v pořádku jeho stíhací část. 
Problémy jsou ale s doprav-
ním letectvem, protože kon-
čí proudové JAK-40. Navíc 
budou komplikace s letouny 
CASA, protože jich je málo 
a jeden až dva bychom ještě 
potřebovali. Jinak neudrží-
me misi na Sinaji. U vrtulní-
ků si musí armáda ujasnit, 
co chce, aby to neskončilo 
nějakým kočkopsem. Klíčo-
vá je i protivzdušná obrana, 
tedy nahrazení ruského 
systému KUB známého jako 
tři prsty smrti.

 Část našich voličů 
skutečně volila ANO. 
Další část nepřišla 
k volbám. Hlavně ty 
musíme přesvědčit, 
že jim máme co 
nabídnout a že ANO 
je všechno možné jen 
ne levicová strana.



Rok vlka 
s tenkým 
hláskem 
Jakákoli prognostika je 
ošemetný terén. Pokusím se 
o cosi jako „prognostiku bez 
pověr a iluzí“. Na vnitropoli-
tické scéně nás čekají dvoje 
volby: na podzim ty do sně-
movny, v lednu 2018 bude 
finále volby prezidentské. 
Větší pozornost poutá prezi-
dentská volba. Podle vžitého 
pojetí je u nás prezident 
víc než pouhý politik, totiž 
Myslitel a vůdce národa. 
Jeho volba je akt nepolitické 
politiky. Národ si volí svého 
Zlatého slavíka. Faktická 
možnost každého účastníka 
ovlivnit výsledek je i pro-
to menší než u rutinních, 
šedých, politických voleb. 
„Občanská společnost“ (ini-
ciativy a osobnosti spojené 
s odkazem Václava Havla) 
na prezidentskou volbu kla-
de velký důraz a snaží se ji 
provádět jaksi předem. Tím 
odvádí pozornost od voleb 
do sněmovny.

Přitom je skutečná 
politická váha prezidenta 
poměrně malá. Může účinně 
házet klacky pod nohy vládě, 

což všichni čeští prezidenti 
s chutí dělali. Má příležitost 
dělat tu a tam ostudu, ale 
možnost politicky tvořit je 
malá. Takže realisticky vzato 
nový prezident může být 
ještě o trochu horší než ten 
současný nebo snad o trochu 
lepší, ale víc se čekat nedá.

Ve volbách do Poslanecké 
sněmovny je víc prosto-
ru pro změnu. Co vlastně 
může letos vyrůst z rozvalin 
polistopadové demokracie? 
V posledních měsících se 

zoufale a z posledních sil 
bránila útoku Babišových 
nových pořádků a jejich 
policejních spojenců. Nově 
se bojuje i o veřejnoprávní 
média (novela mediálních 
zákonů). Kulisou je příznivá 
hospodářská situace. Vlk 
si zaprášil tlapy moukou, 
vykloktal žejdlík smetany 
a zpívá voličským kůzlátkům 
tenkým hláskem. Preference 
mu docela rostou.

ČSSD se rozhodla, že svou 
předvolební kampaň postaví 
na osvědčeném boji s pravicí. 
Pravicí teď má být pan 

Babiš. Chtějí s ním zatočit 
jako s ODS a TOP 09 v roce 
2013. Tenkrát ČSSD pro pana 
Babiše vyhrála volby, dnes 
proti němu zůstane sama, 
když nepočítáme komunisty, 
o něž není co stát. Pokud 
strana volby prohraje, dojde 
na střídání stráží a do čela 
ČSSD proměněné v jedno-
ho ze sedmi Babišových 
trpaslíků nastoupí místo 
pana Sobotky pánové Tejc 
se Zimolou. Mezi trpaslíky 
si pak bude moci pan Babiš 
vybírat koaličního partnera. 
Bude docela tlačenice.

Důležité jsou dvě věci: po-
daří se v parlamentu udržet 
jednu dvě strany zastupující 
polistopadový demokratický 
režim? V Rusku se to po Pu-
tinově nástupu nepovedlo. 
A podaří se udržet pár 
nezávislých internetových 
médií? Ta i v Rusku snad ješ-
tě jsou. Další otázka zní: po-
daří se udržet alespoň něco 
nezávislosti pro soudní moc? 
(Vnitro a policii pan Babiš 
bez problémů ovládne.)

Existuje samozřejmě i op-
timistická varianta: zázrak. 
Nedělám si legraci, dějí se, 
jeden nás přece potkal v roce 
1989. Tím jsme bohužel 
svůj příděl zázraků zřejmě 
na dlouho vyčerpali. Nejde 
mi o škarohlídství, jen o rea- 
lismus. Nic není ztraceno, 
pro slušné lidi bude pořád 
dost práce. Jen to budou mít 
o něco těžší.

Autor je politolog

Komentář

Bohumil Doležal
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Podaří se  
v parlamentu udržet 
stranu zastupující 
předlistopadovou 
demokracii? V Rusku 
se to nepovedlo.
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 Zkušenost s vážným vícestranným 
vyjednáváním je na Whitehallu 
vzácné zboží. To pro Evropskou 
komisi či radu neplatí,
řekl ke své rezignaci dosavadní 
britský vyslanec při EU Ivan Rogers
str. 8
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Britský experiment
Než zase někdo začne uvažovat o referendu o vystoupení 
z Evropské unie, měl by ještě nějaký pátek sledovat dění 
ve Velké Británii. Z ekonomického hlediska vydýchalo os-
trovní království samotné referendum o brexitu velmi ob-
stojně. Ovšem politická podívaná je to tragická. Rozhořče-
ná rezignace zkušeného státního úředníka Ivana Rogerse 
je další ukázkou, jak složité je v politické praxi dosáhnout 
toho, co během kampaně vypadá tak jednoduše. 

Výsledek referenda dostal do vysokých pozic lidi, kteří 
jsou sice jasně ideově vymezeni proti unii, ale současně 
vědí málo nebo ještě méně o jejím fungování, rozhodova-
cích mechanismech a procedurách. A podle toho, nač si 
stěžuje Rogers, ani vědět nechtějí. Jejich svaté nadšení se 
teď potupně otlouká o sebevědomé a bytelné byrokratické 
struktury. Je to poučné. Odejít z EU zřejmě lze. Ale kdokoli 
se kdy bude tvářit, že jde o snadný proces, v němž si bude 
odcházející diktovat podmínky, bude nebetyčně lhát. Je 
dobré to vědět.
 Martin Čaban



Paterson je křehký  
snímek, který jako  
každá dobrá báseň  

dokáže v divákovi otevřít

srdce.
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n Slavný americký ne-
závislý režisér Jim Jar-
musch se vrací do kin 
s pokornou, klidnou 
filmovou básní Pater-
son o řidiči autobusu, 
která pozvolně působí 
na srdce.

Iva Přivřelová

Novinka Jima Jarmusche je 
v podstatě báseň ve formě 
filmu, zčásti pravděpodobně 
inspirovaná dílem Pater-
son od Williama Carlose 
Williamse. Jejím hlavním 
hrdinou je řidič, jehož velmi 
dobře a velmi jemně hraje 
Adam Driver (tedy Adam 
Řidič) a který se jmenuje 
Paterson stejně jako město 
v New Jersey, kde žije. Za-
tímco jeho šéf ho každé ráno 
zdraví výčtem svých strastí, 
tichý, slušný Paterson si píše 
do notýsku básničky o své 
každodennosti, poslouchá 
útržky konverzací pasažérů, 
vrací se domů ke své čino-
rodé ženě, venčí jejího psa 
a každý večer se staví na pivo 
ve stejném baru. A zdá se 
ve svém tichém stereotypu 
nenarušovaném ani mobil-
ním telefonem spokojený. 

Paterson je přesto křehký 
snímek, který jako každá 
dobrá báseň dokáže v divá-
kovi otevřít srdce a nechat 
ho otevřené. Rozcitlivět ho 
směrem ke vnímání krásy 
i melancholie obyčejnosti. 
Vyvolat v něm emoce, jež se 
těžko překládají do slov. Což 
víceméně omluví, že samot-
né Patersonovy verše psané 

Jarmuschova poezie 
všedního dne

Paterson

(tragikomedie USA/Německo, 
Francie, 118 minut)
Režie: Jim Jarmusch
Hrají: Adam Driver, Golshifteh 
Farahaniová
Premiéra: 5. ledna
Hodnocení: 90 %

Tipy

Prima • 20.15

DESET MALÝCH 
ČERNOUŠKŮ

Nejnovější a hned 
dvoudílná adaptace 
jedné z klíčových 
detektivek Agathy 
Christie. V hlavní roli 
Douglas Booth.

na plátno zas tak velkou sílu 
nemají, nerýmovaná poezie 
jde lépe malé dívce, kte-
rou hlavní protago-
nista potká jednou 
po práci. 

Jarmuschův 
film ale kva-
litu básniček 
nehodnotí. 
Místo toho sám 
nenápadně, 
postupně působí 
svým klidem, 
citem k detailům, 
precizní lyrickou kame-
rou, záběry vodopádu, u nějž 
Paterson odpočívá, i jemným 
vtipem, jehož účinek se tu 

jako všechno kumuluje po-
zvolna. Humor přináší hlav-

ně Patersonova žena 
posedlá černou 

a bílou a její pes 
Marvin, jehož 

výmluvná 
představi-
telka Nellie 
si naprosto 
zaslouží 

třetí místo 
v titulcích i Psí 

palmu z Cannes, 
kde snímek loni 

soutěžil. Film je bul-
dokovi věnován. 

Marvin se může jevit jako 
pes poměrně nepřátelský, 

Patersonova múza Laura 
jako žena mírně manipula-
tivní a bláznivá. Její chování 
v tomto vlídném snímku 
působí trochu nepatřičně, 
občas se z ní stává komická 
figurka z nějakého méně 
rozjímavého snímku. Pa-
tersonův svět není filmově 
úžasný, ač je filmově lehce 
surreálný a divákovu týden-
ní návštěvu v jeho životě 
zakončuje osudově náhodné, 
dojemné setkání.

Ikonický režisér americké-
ho nezávislého filmu Jim Jar-
musch se po dvou podivných 
artových filmech Hranice 
ovládání a Přežijí jen milenci 

vrátil k méně okázalému, 
méně neproniknutelnému 
a méně deprimovanému za-
chycení existence. Patersono-
va pokora z prostoty a sladko-
bolná zenová lyrika jsou ale 
mnohem inspirativnější.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Učitelku uvidí diváci 
festivalu v Palm Springs
Film Jana Hřebejka Učitelka 
bude uveden 8. ledna na pres-
tižním festivalu v Palm 
Springs. Diváci ho uvidí 
v sekci Modern Masters vedle 
nových filmů Kim Ki-Duka, 
Kena Loache nebo Françoise 

Ozona. Letos snímek zamíří 
také do americké distribuce.

Colours nabídnou hvězdy 
žánru world music
Britská čtrnáctičlenná sku-
pina Afro Celt Sound Sys-
tem bude hlavní hvězdou 
žánru world music letošní-

ho ročníku festivalu Colours 
of Ostrava. Do Ostravy 
se vrací po sedmi letech. 
Festival, který se uskuteční 
od 19. do 22. července, již 
tradičně dává world music 
velký prostor. Dalšími hvěz-
dami festivalu jsou Imagine 
Dragons, alt-j, Moderat nebo 
Norah Jonesová. /čtk/

Krátce

MĚSTSKÝ BÁSNÍK. Řidič Paterson (Adam Driver) z Patersonu si umí všímat všedních maličkostí.
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 Setkáváte se se speku-
lativními nákupy družstev-
ních podílů? Je to podobně 
zajímavá investice jako 
investiční byt?
Z více než 600 bytů v druž-
stevním vlastnictví, které 
naše společnost za pět let 
na pražském trhu prodala, je 
výrazná většina těchto bytů 
využívána pro vlastní rodin-
né bydlení, nicméně stejně 
tak jako v případě koupě 
bytu do osobního vlastnic-
tví si naši klienti kupují 
družstevní byty na investici. 
Ekonomicky v tom není 
žádný rozdíl.

 Proč bych si měl poří-
dit byt družstevní, a nikoli 
na hypotéku? Proč by to 
pro mě mělo být výhod-
nější?
Protože vlastnictví druž-
stevního bytu dnes nabízí 
majiteli řadu výhod: nikde 
nejste veden jakožto dluž-
ník, nikdo po vás nechce, 
abyste doložil své příjmy, 
nikdo neřeší, jestli jste za-
městnancem, nebo osobou 
samostatně výdělečně čin-
nou. I převod družstevních 
podílů je výrazně jednodušší 
než u bytů v osobním vlast-
nictví, a navíc družstevní byt 

si můžete kdykoli, po spla-
cení úvěru na něj připada-
jícím, převést do osobního 
vlastnictví. Družstevní byt 
si tak můžete bez problému 
pořídit v jakémkoli věku.

 Je rozdíl v ceně bytu 
kupovaného na hypotéku 
a družstevního bytu?
V dnešní době de facto 
neexistuje rozdíl v ceně 
družstevního bytu nebo 
bytu v osobním vlastnictví 
ve stejné lokalitě ve stej-
ném rezidenčním projektu. 
Mohou se samozřejmě lišit 
cenou vnitřního vybavení 

Absolvent VŠE 
Praha začínal 
kariéru 
v eBance jako 
produktový 
manažer 
a následně jako regionální 
obchodní ředitel. Přes pozici 
manažera finančního řízení 
v ČSOB Leasingu a finančního 
ředitele v Direct Pojišťovně 
se dostal do Finepu. Zde 
je od roku 2008 finančním 
ředitelem a členem 
představenstva.

Štěpán 
Havlas (42)

Družstva fungují lépe než 
společenství vlastníků bytů

n Doba nízkých úroků se blíží ke konci stejně jako éra 
stoprocentních hypoték. Jak tedy dosáhnout na novou 
nemovitost? A je cestou pořízení družstevního bytu? 
I na to se ptali čtenáři E15.cz v on-line rozhovoru finančního 
ředitele společnosti Finep Štěpána Havlase.

nebo umístěním v rámci 
bytového projektu.

 A jak je to s výhodou 
a nevýhodou být členem 
družstva, anebo SVJ? Není 
to jedno? Všude se musím 
rozčilovat s ostatními 
lidmi…
Osobně v tom vnímám jeden 
velký rozdíl, a to je skuteč-
nost, že družstvo má jasně 
definované stanovy, a tedy 
i „pravidla hry“, za jakých 
družstvo funguje, hlasuje, 
schvaluje. Chod společenství 
vlastníků je v tomto ohledu 
velice netransparentní 
a mnohdy nefunkční.

 Když si koupím 
družstevní byt, je možné 
ho převést do osobního 
vlastnictví? Dá se pořízení 
družstevního bytu hradit 
úvěrem, nebo musím mít 
své úspory?
Mezi hlavní výhody druž-
stevního bydlení patří 
povinnost skládat významně 
menší vlastní hotovost, a to 
pouze 25 procent z celkové 
kupní ceny bytu (ale i tato 
částka může být například 
formou úvěru ze stavebního 
spoření) a zbývající část 
platí družstevník formou 
nájmu a částka je rozložena 
třeba na dobu 25 let, což 
dává všem velký komfort. 
Výši pravidelného měsíční-
ho nájmu si navíc můžete, 
po dohodě s družstvem, 
průběžně měnit. 

Převod bytu do osobního 
vlastnictví družstevníkovi 
je skutečně základní právo 
(ve stanovách je to povin-
nost družstva) každého 
z družstevníků, na němž je 
družstevní bytová výstavba 
u nás ve Finepu založena.

 Proč chcete nyní sta-
vět družstevní byty? Jaké 
výhody z toho máte jako 
developer?
Nové moderní družstevní 
byty stavíme už od roku 2011 
a na pražském trhu jsme 
jich prodali už více než šest 
set. Nyní je stavíme ve třech 
pražských rezidenčních 
lokalitách v Britské čtvrti 
v Praze Stodůlkách, v Pro-

sek Parku a v Malém Háji 
ve Štěrboholech. 

Dle naší zkušenosti se nám 
díky zařazení produktu druž-
stevních bytů do naší nabíd-
ky daří oslovit širší spektrum 
potenciálních zákazníků, což 
je pro nás hlavní výhoda. Ji-
nak pro developera je vlastní 
projekt družstevní bytové 
výstavby administrativně 
náročnější a komplikovanější 
v porovnání s projekty, kde 
prodáváme byty do osobního 
vlastnictví.

 Za jak dlouho očekává-
te pád cen realit z přebytku 
nabídky? Za dva až tři roky?
Nečekáme žádný výrazný 
pád cen u novostaveb, na-
opak ve středně- či dlouho-
dobém horizontu čekáme 
jejich další pozvolný růst. 

 Nejsou ceny bytů v ji-
ných krajích, jako je napří-
klad Karlovarsko, výrazně 
podhodnocené?
Ceny bytů jsou odvislé 
od řady faktorů a pro-
měnných. Cenu mimo jiné 
stanovuje pro každou oblast, 
město či kraj míra poptávky 
a nabídky jakož i rozsah 
pracovního uplatnění v da-
ném místě. Stejně tak záleží 
i na komfortu bydlení nebo 
cenách stavebních prací. Ne-
movitosti v hlavních městech 
nebo v ekonomicky silných 
regionech jsou v celé EU 
výrazně dražší než mimo ně.  
 Více na E15.cz

http://nazory.e15.cz/rozhovory/stepan-havlas-druzstva-maji-jasna-pravidla-hry-spolecenstvi-vlastniku-jsou-nefunkcni-1327330


• Muvina (Slovensko) – Šampion, velká zlatá, 
6 zlatých

• AWC Vienna (Rakousko) – 4 zlaté,  
34 stříbrných

• Portugieser du Monde (Maďarsko) –  
2 zlaté

• Vinalies Internationales (Francie) – 2 zlaté

• Concours Mondial de Bruxelles (Bulharsko) 
– 1 zlatá, 2 stříbrné

• Grand Prix Chisinau OIV Wine & Spirits 
Competition (Moldavie) – 1 zlatá, 1 stříbrná

• Finger Lakes International Wine 
Competition (USA) – 1 zlatá, 2 bronzové

• Terravino (Izrael) – 1 zlatá

• Emozioni dal Mondo: Merlot e Cabernet 
Insieme (Itálie) - 1 zlatá

• Hong Kong International Wine & Spirit 
Competition (Čína) – 1 stříbrná, 1 bronzová

• San Francisco IWC (USA) – 4 stříbrné, 

• Decanter World Wine Awards (Anglie) –  
3 bronzové

Medailové úspěchy moravských  
a českých červených vín na mezinárodních soutěžích 2016

 www.E15.cz | 15 |food

Vlastimil Poliačik

Asi většina milovníků vína, 
ať to jsou výrobci, experti či 
konzumenti, se jistě shodne, 
že výrazný zájem o morav-
ská a česká červená vína 
má stejně jako u bílých vín 
na svědomí především jejich 
stoupající kvalita. V podstatě 
se traduje, že kolem přelomu 
tisíciletí se vinařství v českých 
zemích výrazně pozvedlo, 
a tak poslední léta tento směr 
přináší plody. David Šťastný, 
ředitel vinařství Vinné sklepy 
Valtice – Chateau Valtice, 
s tím tak úplně nesouhlasí. 
„Nemám rád zobecněná 
tvrzení na úrovni prostého 
klišé, že všechna vína, jak bílá, 

tak červená, byla předtím 
špatná. Dokazují to archivní 
vína v tradičních moravských 
vinařstvích, kde jsou 30, 40, 
50 i více let stará, která jsou 
vynikající. Avšak to, že kvalit-
ních červených vín na Moravě 
a v Čechách je stále více a více, 
je objektivní skutečnost. 
A úspěchy i na zahraničních 
prestižních soutěžích jsou tím 
jasným důkazem.“

ZMĚNA PŘÍSTUPU
Úspěch podle Pavla Kršky, 
ředitele Národního vinař-
ského centra, tkví v tom, 
že vinaři začali osazovat 
vinice novými odrůdami či 
se vraceli ke klasickým, které 
se hodí do našeho prostředí, 

a to ve vhodných polohách. 
Investovali do nové techno-
logie a využívají i tradiční 
postupy. „Sluníčka je posled-
ní léta tak akorát. Teplota šla 
objektivně nahoru. Dnes je 
standard, že z vinice, která 
se kvalitně obdělává, není 
problém dosáhnout přívlast-
kových stupňů,“ říká Krška. 

Hlavní sommeliérka vino-
ték Vinograf Klára Kollárová 
považuje za nejdůležitější, že 
mnohá vinařství se rozhodla 
opustit kvantitu a soustře-
dila se na kvalitu. „Mají již 
vizi udělat opravdu dobrá 
vína, ale to neznamená, že se 
budou opičit od světa, ale že 
udělají červená vína, která 
odrážejí charakter oblasti 

Tuzemská červená vína 
získávají na popularitě
n Se stoupající oblibou bílých moravských a českých 
vín stoupá i zájem o červená. Ještě před pár lety někteří 
odborníci a konzumenti zvyklí na vína z jižních krajů nad 
tuzemským červeným ohrnovali nos. Dnes je takových 
poskrovnu a červená vína z českých a moravských krajů 
jsou stále více vyhledávána. 

a užívají odrůdy, které se 
sem hodí. Je to vidět i na ob-
rovském boomu odrůdy 
Rulandské modré, která se 
ukazuje jako velmi vhodná 
do místních vinic. A podle 
vzoru Rakouska se hodně 
vinařů vrací k Frankovce 
a svatovavřinecké odrůdě. 
Jsou to odrůdy, které jsou 
zprofanované oněmi levný-
mi, pro kvantitu vyrobenými 
víny. Přitom při kvalitním 
zacházení mohou vzniknout 
vynikající vína. Mají sice 
vyšší kyselinu, než mají vína 
z jižních regionů, ale to je pro 
nás typické, je to to, co nám 
dává právě svou jedinečnost, 
exkluzivitu,“ říká Kollárová.

SROVNÁVÁNÍ S CIZINOU
Před sedmi lety guru většiny 
moravských a českých 
vinařů, profesor Vilém Kraus, 
v rozhovoru pro deník E15 
srovnal moravská červená 
vína s jižními: „Jsou stejně 
kvalitní jako kterákoli jižní 
červená, jen jsou jiná, protože 
se v nich odráží Morava.“ 
Porovnávat vína z jiných 

vzdálených lokalit vždycky 
pokulhává. Jsou to většinou 
jiné odrůdy, jiné podmínky, 
ale především musíme vědět, 
co chceme hodnotit – elegan-
ci, komplexitu, nebo je důleži-
té, zda je víno těžší či lehčí? 

„U nás zatím stále ještě 
převládá trend, že červené 
víno má být silné. Například 
dost lidí má rádo cabernety 
z Chile, které jsou trochu 
sladší a bohatší, jsou to tak-
říkajíc kousací vína, mnohdy 
se u nás pijí místo večeře. 
Ale jak sommeliéři, tak stále 
více konzumentů v celém 
vinařském světě se na to za-
čínají dívat jinak. Preference 
se mění ve prospěch lehčích 
vín. Lehčího vína vypijete víc, 
tím si ho i lépe vychutnáte, 
jsou v podstatě elegantnější 
a i mnohem lépe se snoubí 
s jídlem,“ říká Kollárová

DOBRÉ ROČNÍKY
Vloni se šampionem v nej-
prestižnější soutěži České 
republiky v Salonu vín stalo 
poprvé červené víno – Merlot 
výběr z hroznů 2012 z řady 
Chateau Valtice Premium. 
„Je to velké zadostiučinění 
pro čevená vína. A máme se 
na co těšit dál. Za špičkové 
ročníky na výrobu červených 
vín totiž považuji roky 2009, 
2011, 2012, 2015 a 2016,“ upo-
zorňuje Šťastný.

Konkrétně rok 2015 je 
podle vinařů i odborníků ex-
celentní ročník a 2016 může 
být srovnatelný. Ale podle 
Kláry Kollárové přespříliš 
dobrý ročník může být i ně-
kdy na škodu. „I červená vína 
u nás mohou přezrát a pak 
jim chybí kyselina, která 
vytváří harmonii ve víně. 
Ročník 2015 měl i tuto 
možnost, takže některá vína 
z něho už jsou hodně teplá, 
což není typické pro tento 
kraj, a já mám ráda na mo-
ravských červených právě 
onu svěžest,“ říká.

partner rubriky vinařský fond
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INNSBRUCK 
Z NADHLEDU. 
Před začátkem 
každého závodu pro-
slulého Turné čtyř 
můstků, které nabízí 
nablýskané a na-
pínavé soupeření 
světové skokanské 
elity, je třeba vyladit 
stopu rozjezdové 
dráhy. To obstará-
vají médii přehlížení 
předskokani. Snímek 
z rakouského Inns-
brucku dokazuje, že 
i jejich práce má své 
kouzlo.

n Ocitáme se upro-
střed vzpoury proti 
zaběhaným módním 
značkám a jejich ná-
vrhářům. Zvykejme si 
na sousloví personali-
zovaná móda.

Jan Pavec

Lidé, které při oblékání trápí, 
zda jejich šatník sleduje mo-
derní směry, se už nemusejí 
omezovat na to, co pro ně 
vymyslí návrháři. Stále ros-
toucí počet firem je nechává 
více mluvit do toho, jak bude 

finální kousek vypadat, píše 
britský deník Guardian. 

Zatímco globálně proslu-
lé společnosti jako Prada, 
Louis Vuitton nebo Nike 
nechávají kupce měnit jen 
detaily celkového designu, 
nové menší firmy dávají 
zákazníkům možnost, aby se 
sami stali návrháři.

Například australský 
výrobce kabelek Mon Purse 
umožňuje zákazníkům(cím) 
určit si, jak bude kabelka 
velká, z jakého bude materiá-
lu nebo jaký na ní bude vzor. 
Výrobce uvádí, že ze všech 
různých možností v jeho 
nabídce si kupci mohou 

vytvořit šest miliard unikát-
ních produktů.

Ještě větší volnost nabízí 
americká firma Everybody, 
která nabízí lidem navrhovat 
to, co pak bude prodávat 
konečným zákazníkům. 
Může to být cokoli od trič-
ka po MacBook. „Jediným 
limitem je, že musíme vědět, 
jak to vyrobit,“ řekla jedna 
ze zakladatelek společnosti 
Iris Alonzová.

S podobným konceptem 
pracuje i britská firma Away 
to Mars, kterou na konci 
roku 2015 v Londýně založil 
návrhář Alfredo Orobio. 
Kdokoli se může přidat 

ke komunitě pěti tisíc lidí, 
kteří společně vytvářejí ná-
vrhy na nové módní kousky. 
Do výroby se pak dostanou 
nejpopulárnější z nich. 
Značka cílí hlavně na mladé 
zákazníky do 25 let, které 
oslovuje přes sociální sítě.

Podle módního novináře 
Makse Mickiewicze bude 
personalizace v tomto oboru 
dál posilovat. „Značky si 
uvědomují, že pokud chtějí 
zůstat ve hře, nemohou 
už vnucovat svou estetiku 
ostatním,“ řekl Guardianu. 
„Takhle už svět přestává 
fungovat. Teď jde o dialog se 
zákazníky.“

Trendy

Každý bude módním návrhářem
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